
?Kusursuz görmeye sahip bir gözle,
normal hava flartlar›nda en çok kaç km

veya metre uza¤› görebiliriz?
Özcan Lüleci

Ne Ne kadar uza¤› görebilece¤imiz, gözü-
müzün kusursuzlu¤u d›fl›nda bir kaç faktöre
daha ba¤l›. Atmosferin yo¤unlu¤u ve içeri¤i
(su damlac›klar›, hava kirlili¤i vb.) en önemli
etkenler. Ayr›ca ›fl›¤›n rengi ve bakt›¤›m›z ci-
simden kaynaklanan ›fl›k da görme mesafesini
de¤ifltiriyor. Bir fikir vermesi aç›s›ndan en bafl-
tan flu de¤eri verelim: E¤er hava çok temizse
ve ufka do¤ru bak›yorsak (ayr›ca Dünya düz-
se), günefl ›fl›¤› alt›nda siyah bir cismi geri
plandaki gökyüzünden ay›rt edebilmemiz için
cismin kabaca 390 km ötede olmas› gereki-
yor. Temiz havadaki görüfl mesafesi için genel
olarak kabul edilen bir de¤er bu.

Görüfl mesafesini belirleyen temel olay, ›fl›-
¤›n havada yol al›rken fliddetinin (tafl›nan
enerjinin) düflmesi. Bunun da iki nedeni var:
Ifl›¤›n, atmosferdeki gazlar ve di¤er parçac›k-
lar taraf›ndan so¤urulmas› ve saç›lmas›. Saç›l-
ma bir anlamda ›fl›¤›n so¤urulup tekrar yay›n-
lanmas› demek. Fakat bu olay ›fl›¤›n gitmekte
oldu¤u do¤rultuyu de¤ifltirdi¤i için, görüfl me-
safesini azalt›yor. Yani, hem so¤urulma hem
de saç›lma, uzak bir cisimden bize do¤ru ge-
len ›fl›¤›n fliddetini düflürüyor.

Çaplar› görünür ›fl›¤›n dalgaboyu kadar ve-
ya daha büyük olan parçac›klar saç›lmay› art›-
rarak görüfl mesafesinin oldukça düflmesine
neden olur. Sisli havadaki su damlac›klar›, du-
man ve toz bunlara örnek. Ayr›ca arabalar ve
endüstrinin yaratt›¤› puslu havada da böyle
parçac›klar bulunuyor. Bunlar d›fl›nda, atmos-
ferin do¤al yap›s›nda olmayan yabanc› mole-
küllerin de görüfl mesafesinin düflmesinde kat-
k›s› var. Fakat burada havan›n tertemiz oldu-
¤unu, sadece oksijen ve azot içerdi¤ini düflü-
nece¤iz.

Oksijen ve azot saydam gazlar; ama çok
küçük oranda da olsa ›fl›¤› so¤uruyorlar. Buna
karfl›n, ›fl›¤›n bu moleküllerden saç›lmas›, so-
¤urulmaya oranla çok daha etkin. Saç›lma ola-
y›n› flu flekilde aç›klayabiliriz: Ifl›k bir elektro-
manyetik dalgad›r; yani, ›fl›k havada yol al›r-
ken, beraberinde sürekli de¤iflen bir elektrik
(ve bir manyetik) alan tafl›r. Di¤er taraftan,

bütün moleküller elektron, yani elektrik yüklü
parçac›klar içerir. Ifl›¤›n sahip oldu¤u elektrik
alan, bu elektronlara bir kuvvet uygular. So-
nuçta da elektronlar bir titreflme hareketi ya-
par.

Fakat elektronlar sonsuza kadar titreflip
duramaz; çünkü yüklerin titreflme hareketi
uzayda bir elektromanyetik dalga yarat›r. Ya-
ni, titreflim k›sa sürede söner ve çevreye ›fl›k
yay›l›r. Yay›nlanan ›fl›k kabaca bütün yönlere
da¤›l›r. K›sacas› moleküller, ›fl›¤›n bir k›sm›n›
so¤urarak tekrar de¤iflik yönlere do¤ru yay›n-
l›yor. Saç›lma dedi¤imiz olay bu.

Bir gaz içinden geçen ›fl›¤›n ne kadar›n›n
saç›laca¤›, gazdaki moleküllerin ne oldu¤una
ba¤l›. Baz› moleküller daha çok, baz›lar›ysa
daha az saç›lmaya neden olur. Ama bütün mo-
leküller, çok az da olsa mutlaka saç›lmaya yol
açar (çünkü hepsinin yap›s›nda elektron var).
Gaz›n saydam olup olmamas› önemli de¤il. At-
mosferdeki oksijen ve azot da saç›lma yap›yor.
Atmosfer çok büyük oldu¤u için de bunun et-
kilerini rahatl›kla fark edebiliyoruz.

Moleküllerden ›fl›¤›n saç›lmas› olay›n›n
önemli bir özelli¤i var. Frekans› daha yüksek
(maviye daha yak›n) olan ›fl›k daha çok saç›l›r.
Özellikle saç›lma, frekans›n 4’üncü kuvvetiyle
orant›l›; yani frekans› 2 kat fazla olan ›fl›k 16
kat daha fazla saç›l›r. Görünür ›fl›k tayf›n›n iki
ucunda bulunan mor ve k›rm›z› ›fl›klar›n fre-
kanslar› oran›ndan, mor ›fl›¤›n k›rm›z›ya oran-
la kabaca on kat daha fazla saç›ld›¤›n› buluyo-
ruz. Gökyüzünün mavi görünmesinin nedeni
de bu. Günefl’ten kaynaklanan ›fl›¤›n, atmos-
ferdeki gazlar taraf›ndan saç›lmas›ndan sonra
bize ulaflan ›fl›¤› görüyoruz burada. 

Do¤al olarak, atmosferin ›fl›¤› ne kadar
saçt›¤›, içerdi¤i gazlar›n yo¤unlu¤una ba¤l›.
Yo¤unlu¤un yüksek oldu¤u deniz seviyesinde
saç›lma daha fazla. Burada sadece deniz sevi-
yesinde geçerli birkaç de¤er verece¤im. Belli
bir yönde gönderilen mor ›fl›¤›n fliddeti kaba-
ca 8 km gittikten sonra yar›ya düflüyor. K›rm›-
z› ›fl›k içinse bu mesafe 70 km kadar.

Görüfl mesafesinin belirlenmesinde de gü-
neflli bir günde çok uzakta bulunan siyah bir
cisme bakt›¤›m›z› düflünüyoruz. Bu cisimden
bize hiç ›fl›k gelmez. Ama, cisimle bizim ara-
m›zda bulunan hava, Günefl’ten kaynaklanan
›fl›¤› saçar. Saç›lan ›fl›¤›n bir k›sm› da bize
do¤ru gelir (ve sanki cisimden geliyormufl gibi

görünür). Bu nedenle cisim art›k simsiyah de-
¤il, daha aç›k görünür. Cisim bizden ne kadar
uzaksa, rengindeki aç›lma da o kadar büyük
olur.

Buna ek olarak, cismi arka plandaki gök-
yüzünden de ay›rt edebilmemiz gerekiyor. Gö-
rüfl mesafesi dendi¤inde bu kontrast› fark ede-
bilece¤imiz en uzak mesafe kastediliyor. Bu
da kabaca, ›fl›¤›n havadan geçerken fliddetinin
50 kat azalmas› için kat etmesi gereken yola
eflit al›n›yor. Bu mesafe mor ›fl›k için 95 km,
k›rm›z› ›fl›k içinse 900 km kadar. Bütün renk-
leri içeren beyaz ›fl›k içinse genellikle bir tür
ortalama de¤er kullan›l›yor. Bu da, baflta bah-
setti¤imiz gibi 390 km. Bu mesafeyi, deniz se-
viyesindeki havan›n içinden geçen ›fl›¤› ne ka-
dar da¤›tt›¤›n›n bir ölçüsü olarak düflünmek
gerekiyor. Sisli veya kirli havalarda bu mesafe
oldukça düfler. Bakt›¤›m›z cisim parlaksa, gö-
rüfl mesafesi genellikle daha büyüktür. 

Ifl›¤›n atmosferden geçerken saç›lmas›, y›l-
d›zlardan gelen ›fl›¤› azaltt›¤› için astronomlar
için oldukça önemli. Uzayda hava olmad›¤›
için, yüzlerce ›fl›ky›l› ötedeki y›ld›zlardan gelen
›fl›k bu mesafeyi hiçbir kay›p olmadan aflar
(Ç›plak gözle görülebilen en uzak gök cismiy-
se yaklafl›k 2 milyon ›fl›ky›l› ötedeki Androme-
da adl› dev gökada). Sadece atmosferden ge-
çerken bir miktar zay›flar. Bir y›ld›z› gözleye-
bilece¤imiz en iyi konum, y›ld›z›n tam üstü-
müzde oldu¤u an. Bu durumda, y›ld›zdan ge-
len ›fl›k atmosferi en k›sa yoldan geçerek,
mümkün olan en az saç›lmaya u¤ruyor. Gözle-
mevlerinin da¤lara kurulmas›n›n nedeni de, bu
yolu daha da k›salt›p saç›lma miktar›n› azalt-
mak. 

Y›ld›z ufka yaklaflt›kça, bize gelen ›fl›k da-
ha kal›n bir atmosfer tabakas›ndan geçmek zo-
runda. Tam ufka do¤ru bakt›¤›m›zda, tam üs-
tümüzdekine oranla 30-40 kat daha kal›n bir
hava tabakas›yla karfl›lafl›r›z. Bu nedenle, ufka
yak›n y›ld›zlardan gelen ›fl›k çok daha fazla sa-
ç›lmaya u¤ruyor.

Son olarak, Günefl’in renginin do¤arken ve
batarken neden k›rm›z› oldu¤unu da k›saca
belirtelim. Günefl tam ufuktayken, bize gelen
›fl›k daha kal›n bir hava tabakas›n› geçiyor de-
mifltik. Dolay›s›yla bu durumda saç›lma çok
daha fazla. Mavi ›fl›k bu yolu geçerken nere-
deyse tamamen saç›l›r. Geriye, daha az saç›l-
m›fl olan k›rm›z› kal›r. 
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